
ILEANA COTRUBAŞ T 

rezenţă reconfortantă, graţioasă, I leana Cotru
baş povesteşte pe un ton cald, amical .  A reuşit 
o carieră frumoasă, e famil larlzată cu marile 
scene ale l umii :  Paris, Ziitlch, Munchen, Salz
burg, Geneva, Opera House, Covent Garden, 
Staatsoper-VIena, Carnegie Hal i- New York, a 
colaborat cu dirijor! celebri. Sigură pe calităţi le 

sale, a l ucrat cu tenacitate şi  dăruire, rămînind permanent 
recunoscătoare şcolii româneşti care a format-o. 

La proba susţinută la Academia de muzică din Viena,  
după absolvirea Conservatorulu l, u imeşte şi naşte nedumerire: 
ce vrea să mal înveţe, oare, de la noi? Ştia m u lt, dar ştia 
şi că trebuie să muncească în continuare. Se retrage în  plină 
forţă vocală pentru că nu suportă Ideea decl lnului .  Anul  
1 990 este consacrat concertelor şi spectacolelor de adio. E 
conştientă de faptul  că i n  România s-a suferit mu l t  şi nu  
vine să dea sfaturi. Vrea să ajute şi să  cînte pentru cei de 
acasă, cei care i-au u rmărit cu afecţiune succesele. 
• Mă gîndesc să înfi in(ez o şcoal ă  de măiestrie interpre· 
tativă. Tn arta noastră contează enorm tehnica voca lă ,  dar 
şi arta interpretării .  Tinerii români  pe care i·am întî ln it în 
stră inătate mi  s-au părut rigizi. Trebuie să ştii să-ţ i  asimi lezi 
partitura şi să o dăruieşti publicului într-un mod percutant.  
Să ai în tine forţa şi plăcerea de a cînta, şi intuiţia ace
ea, ca totu l  să pară că izbucneşte din tine. Imaginaţia muzicală 
îţi dă forţă de expresie. N imeni nu te poate învăţa cum trebuie 
să trăieşti ,  ci doar cum să real izezi tehnic acest l ucru în 
scenă . T i  rog pe românii mei să mă aştepte cu răbdare o pe
rioadă,  să nu fac nimic, să fiu leneşă, să mă odihnesc şi să·  
mi revin. Apoi pornesc din nou şi voi  lucra cu toţi cel care 
doresc acest l ucru din Conservatoarele noastre din Bucureşti 
şi din provincie. Nu voi avea anume o clasă,  ci voi colabora 
cu toţi cei la lţ i  profesori, pentru a-i profesional iza pe tinerii 
noştri. Tn timpul ascensiunii lui Callas sau Tebald i  au  fost 
mari dir ij ori de operă, maeştri care i-au iubit pe cîntăreţi 
şi, cunoscînd bine muzica, au ştiut să lucreze cu ei, să-i înveţe 
să frazeze, să-şi a leagă repertoriu l .  Aceşti maeştri s-au pierdut 
cu timpu l .  Din păcate, la ora actuală ,  în străin ătate sînt foarte 
puţini de la  care am putut învăţa. 
O Tn ce măsură regizorii de teatru importanţi, care mon
tează operă în  lume, îi pot ajuta pe interpreţii de operă? 
• · Ar trebui în primu l  rînd să ştie foarte b ine m uzică 
de operă. Sigur că ei au o anume concepţie asupra spectacolu
lui ,  dar trebuie să se priceapă şi la  voci. Aceasta este de 
fapt treaba dir ij orului .  Din cauza acestei neştiinţe sînt mu lte 
în regist rări  cu distribuţii  greşite. Unii cîntă reţi sînt obl igaţi 
să cînte partit uri  ce nu l i  se potrivesc. Este o ma re greşea
lă ,  ca re a re repercusiuni şi asupra spectacolului ,  dar îl mar
chează şi pe interpret. Regizorul  de operă t rebuie să colaboreze 
cu dir ijoru l ,  pentru a imprima spectacolu lui în general şi fie
că rui  interpret în parte expresivitate şi st i l .  Or, în momentul  
de faţă ,  dirijori de operă buni  sînt  mult  mai puţ in i  decît cei 
de muzică sim fonică. Pentru mine, Carlos Kleiber a fost ex-� 
traordinar. Am l ucrat cu el un disc Traviata la Scala, un 
spectacol Boema, în care partener mi-a fost Pavarotti. 
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D l n ce sens a fost extraordinar? 
• Kleiber creează in fiecare seară o atmosferă imposibil  
de repetat şi de povestit; o simţi doar. El  este acel maestru 
care tra nsferă spectacolulu i  inefabi l u l  spiritu lui lui. A fost 
ca un impact între două fu lgere. Mă impulsiona să dau pînă 
l a  l imita  la care simţeam că d acă aş fi murit n-ar fi  fost 
păcat, dăruisem oamen ilor totul .  Arderea era tota lă  şi puteam 
trece l in iştită în rai. Nu pot să vă explic ce a însemnat asta. 
Inti lnirea cu el  m-a marcat şi am raportat mereu totul la  
e l .  Am l ucrat cu foarte mulţ i  dir ij ori, dar raporturile noastre 
de mu ncă au fost a l tceva. O spun cu toată modestia. 
D Aţi realizat discuri cu Kleiber şi cu alţi dirijori. Sînteţi 
adepta înregistrărilor? 
• Nu, deloc. La început trebuia să le fac pentru recla
mă.  Dar pe mine mă obosesc. Intotdeauna prima mea probă 
este bună,  pe urmă obosesc. Am o voce sensib i lă .  A l ţ i  cîntăreţi 
reuşesc tocmai invers. De exem plu,  Placido Domingo are o 
rezistenţă nemaipomenită, şi psihică şi f iz ică.  El la ora 1 0  
înregistrează în studio, la  1 2  dă un interviu, d upă-amiază 
este la TV. iar seara a re spectacol. Pe urmă merge cu prietenii 
la un restaurant şi cîntă la pian . Dar el  este un feno
men. tn plus, este şi un excelent partener. 
D Lucru hotărîtor pentru cal itatea relaţiei scenice. Dintre 
partenerii dvs. care v-au stimulat şi v-au fost aproape? 
• . Am avut întotdea una norocul să- i  a leg pe cei potri
viţi. De Domingo v-am vorbit. Pavarotti nu are mobi l itatea 
lui  Domingo, dar  este un om generos şi ca ld ;  lu i  ii datorez 
debutul  meu la Scala.  Debutasem cu el în Boema, la Chica go, 
ş i  fusese un fru mos succes al nostru.  Cînd Mirena Freni 
s-a îmbolnăvit şi nu a putut j uca, Pavarotti m-a propus pe 
mine şi în aceeaşi zi am avut spectacolu l .  
D Pentru că vorbeam despre măiestria interpretării în 
operă, cine credeţi că a marcat esenţial această evoluţie în 
ult ima perioadă? 
• Maria Cal las. A fost un monstru sacru şi a p lătit cu 
viaţa ei privată colosa la ei forţă artistică . A modificat arta 
interpretă rii ,  a sch imbat atitudinea faţă de modul  de a cînta. 
Am învăţat multe de l a  ea, iar în ce mă priveşte am înţeles 
că nu trebuie să mizezi totu l  pe meserie, pentru că la sfîrşit 
rămîi singur. 
D intorcîndu-ne la  planul dvs. de a preda lecţii de mă-
iestrie, cu ce vîrstă vreţi să i ncepeţi? 
• Am v rut  să încep cu anu l  I I  de la Conservator, dar  
soţu l  meu m-a sf ătuit să încep cu anul  1 şi să- i  formez pe 
tineri. Trebuie să încerc să le imprim o anume d iscip l ină adec
vată munci i  noastre. Iată,  au început să dispară vocile 
mari ,  şi asta  din cauza stresului ,  a r itmului  de viaţă.  Vocea 
este un instru ment hagil şi este strîns legată de starea ar 
tistu lui,  de suf let, de  imaginaţie. Or ,  dacă nu ai  dormit bine 
noaptea, a doua zi  nu poţi cînta perfect, vocea nu-ţi răspun- · 
de. Astăzi, cîntăreţii au o viaţă foarte agitată : cîntă întîi un 
spectacol la  Paris şi în aceeaşi zi iau avion u l  spre America. 
Trăim într-un ritm foarte nervos şi din ca uza asta sîntem 
foarte violenji. De aceea îmi doresc puţină l in işte. 
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